



GICHD



លទ្ធផលរកឃើញសំខាន់ៗ និងអនុសាសន៍

ការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យលក្ខណៈបរិយាបន្ននៅក្នុង
វិស័យសកម្មភាពដោះមីន

សទ្ទានុក្រម

ការប្រមូលទិន្នន័យ៖ ដំណើរការដែលធ្វើឡើងដោយប្រតិបត្តិករ Mine Action (សកម្មភាពដោះមីន) រួមទាំងមានការចូលរួមរបស់អ្នកទទួលបានផលនៅក្នុងដំណើរការប្រមូលទិន្នន័យ កិច្ចសហប្រតិបត្តិការរវាងអង្គការដែលផ្តល់ទិន្នន័យ និងការកំណត់អត្តសញ្ញាណ និងចងក្រងឯកសារនៃប្រភពទិន្នន័យដែលពាក់ព័ន្ធ។ វាពាក់ព័ន្ធនឹងការអភិវឌ្ឍឧបករណ៍ប្រមូលទិន្នន័យ ការប្រមូលទិន្នន័យបែងចែកតាមអាយុ យេនឌ័រ និងវិមាត្រចម្រុះត្រឹមត្រូវផ្សេងៗ និងការបង្កើតស្តង់ដារដែលបានកំណត់សម្រាប់ពាក្យបច្ចេកទេស និងរង្វាស់សំខាន់ៗ។

ការរាយការណ៍ទិន្នន័យ៖ ពាក្យនេះសំដៅលើការបញ្ជូនរបាយការណ៍ទាន់ពេលវេលាទៅអាជ្ញាធរស Mine Action យោងតាមស្តង់ដារនិងលក្ខខណ្ឌជាតិ។ វារួមមានទម្រង់ និងមធ្យោបាយនៃដំណើរការរាយការណ៍រង្វាស់ការអនុវត្ត ឬស្មូចនាករសមិទ្ធកម្មសំខាន់ៗ ដែលធានានូវភាពពាក់ព័ន្ធនិងភាពត្រឹមត្រូវនៃទិន្នន័យ និងការត្រួតពិនិត្យទិន្នន័យទៀងទាត់ដែលធ្វើឡើងដោយអង្គការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន និងប្រតិបត្តិការ។ វាក៏រួមមានផងដែរនូវការត្រួតពិនិត្យគុណភាពទិន្នន័យសម្រាប់ដំណើរការនៃការទទួល និងបញ្ជូនទិន្នន័យ។

ការរក្សាទិន្នន័យ៖ ដំណើរការនៃការកំណត់ថាតើព័ត៌មានណាមួយត្រូវបានរក្សាទុក និងរបៀបដែលវាត្រូវបានការពារ ដែលរួមមានការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យ ដើម្បីធានាការការពារទិន្នន័យទាំងនោះពីការចូលប្រើដោយគ្មានការអនុញ្ញាត និងត្រូវបានចែករំលែកតែជាមួយភាគីដែលទទួលបានការអនុញ្ញាតប៉ុណ្ណោះ។ វាក៏រួមមានផងដែរនូវការអនុវត្តប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រងទិន្នន័យ និងធានាសន្តិសុខទិន្នន័យ ដែលប្រកាន់ខ្ជាប់នូវគោលនយោបាយសន្តិសុខ និងការត្រួតពិនិត្យមូលដ្ឋានទិន្នន័យជាប្រចាំសម្រាប់ការធានាបាននូវភាពត្រឹមត្រូវ ពេញលេញ និងសង្គតភាព។

ការចែករំលែកទិន្នន័យ៖ នេះសំដៅលើការចែកចាយព័ត៌មានដល់ភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងក្នុង និងក្រៅ Mine Action Programme (កម្មវិធីសកម្មភាពដោះមីន)។ វារួមមានការគ្រប់គ្រងព័ត៌មានផ្ទាល់ខ្លួន ដើម្បីរក្សាឯកជនភាពរបស់អ្នកទទួលបានផល និងភាគីពាក់ព័ន្ធផ្សេងទៀត។ ដំណើរការនេះក៏រួមបញ្ចូលផងដែរនូវការសម្រេចចិត្តលើទម្រង់ដែលព័ត៌មានអាចត្រូវបានចែករំលែក ដោយធានានូវ ការអនុវត្តតាម វិធានការសីលធម៌ និងការពិចារណាសម្រាប់ការចែករំលែកទិន្នន័យ ការកំណត់វិធីទំនាក់ទំនង ការកំណត់អត្តសញ្ញាណភាគីពាក់ព័ន្ធសម្រាប់ការចែកចាយព័ត៌មាន និងការកំណត់ខ្លឹមសារព័ត៌មាន និងភាពញឹកញាប់សម្រាប់គ្រប់ភាគីពាក់ព័ន្ធ។

ភាពចម្រុះ៖ ភាពចម្រុះគឺរួមគ្នាទៅដោយភាពពេញលេញនៃភាពខុសគ្នារបស់មនុស្ស រួមមានដូចជា៖ ពូជសាសន៍ ជាតិសាសន៍ យេនឌ័រ ទំនោរផ្លូវភេទ ស្ថានភាពសេដ្ឋកិច្ចសង្គម អាយុ សមត្ថភាពរាងកាយ ជំនឿសាសនា

ជំនឿនយោបាយ និងមនោគមវិជ្ជាផ្សេងៗទៀតជាដើម។ វាក៏រួមបញ្ចូលផងដែរនូវវិធីផ្សេងៗនៃការធ្វើសកម្មភាព និងការរស់នៅ ការគិត ការធ្វើការ និងការប្រាស្រ័យទាក់ទង។

គោលការណ៍និងទ្រឹស្តីនៃទិស្តីនិយម៖ គោលការណ៍ទាំងនេះមានការប្រឈមនឹងវិសមភាពយេនឌ័រជាប្រព័ន្ធ និងគូសបញ្ជាក់ពីបទពិសោធន៍ចម្រុះ និងការប្រសព្វអត្តសញ្ញាណ។ ពួកវាតស៊ូដើម្បីលើកម្ពស់សិទ្ធិសមភាពយេនឌ័រ និងយុត្តិធម៌សង្គមរបស់ស្ត្រី។ ការវាយតម្លៃលើរចនាសម្ព័ន្ធរួមគ្នា និងការសង្កត់ធ្ងន់លើបទពិសោធន៍រស់នៅដែលបង្កើតបានជាស្នូលរបស់ពួកគេ។ គោលការណ៍ទាំងនេះបង្ហាញពីបញ្ហានៃសិទ្ធិអំណាច ឯកសិទ្ធិ និងការគោរពសង្គត នៅក្នុងបរិបទសង្គម បានយ៉ាងទូលំទូលាយ។

យេនឌ័រ៖ “យេនឌ័រសំដៅលើតួនាទី អាកប្បកិរិយា សកម្មភាព និងលក្ខណៈដែលសង្គមបានពិចារណាថាសមស្របសម្រាប់បុរស និងស្ត្រីនៅពេលវេលាសមស្របមួយ” ។ វាពាក់ព័ន្ធនឹងទំហំនៃអត្តសញ្ញាណ តួនាទី ការរំពឹងទុក និងបទដ្ឋានដែលសង្គមប្រគល់ឱ្យបុគ្គលដោយផ្អែកលើភេទដែលបានយល់ដឹងរបស់ពួកគេ។ វាជាកំនិតដែលមានភាពប្រែប្រួល និងថាមវន្តដែលអាចផ្លាស់ប្តូរទៅតាមពេលវេលា និងវប្បធម៌។ អសមភាពយេនឌ័រនៅក្នុងវិស័យអភិវឌ្ឍន៍មនុស្សធម៌ និងអន្តរជាតិត្រូវតែបានទទួលស្គាល់ និងទទួលបានការយកចិត្តទុកដាក់ ដើម្បីធានាបាននូវការទទួលបានធនធាន ឱកាស និងលទ្ធផលដោយស្មើភាពសម្រាប់បុគ្គល ទាំងអស់ ដោយមិនគិតពីអត្តសញ្ញាណយេនឌ័រ។

ភាពប្រសព្វ៖ សម្រាប់ការស្រាវជ្រាវនេះ ភាពប្រសព្វគឺត្រូវបានកំណត់ថា “ពាក្យរៀបរៀបសម្រាប់ការយល់ ដឹងពីវិធីដែលទម្រង់ ជាច្រើននៃវិសមភាព ឬគុណវិបត្តិ នៅពេលខ្លះពួកវារួមផ្សំគ្នា និងបង្កើតឧបសគ្គ ដែលជារឿយៗមិនត្រូវបានយល់ដឹងនៅក្នុងចំណោមមធ្យោបាយនៃការគិតសាមញ្ញ” ។

មិនបង្កគ្រោះថ្នាក់៖ សម្រាប់ការស្រាវជ្រាវនេះ សេចក្តីយោងនៃពាក្យមិនបង្កគ្រោះថ្នាក់ “ជាមធ្យោបាយមួយដែលជួយកំណត់អត្តសញ្ញាណផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមាន ឬវិជ្ជមានដោយអចេតនានៃអន្តរាគមន៍មនុស្សធម៌ និងការអភិវឌ្ឍនៅក្នុងការកំណត់ដែលមានជម្លោះ ឬមានហានិភ័យនៃជម្លោះ” ។

សេចក្តីសង្ខេបកាតិកា

ការស្រាវជ្រាវនេះត្រូវបានស្នើឡើងដោយ Geneva International Centre for Humanitarian Demining (មជ្ឈមណ្ឌលអន្តរជាតិហ្សឺណែវសម្រាប់ការដោះមីនមនុស្សធម៌) និងមានគោលបំណងដើម្បីវាយតម្លៃយ៉ាងសកម្ម និងរួមចំណែកក្នុងការអភិវឌ្ឍប្រតិបត្តិការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យប្រកបដោយភាពស្មើភាពនិងមានប្រសិទ្ធភាពជាងមុននៅក្នុងវិស័យ Mine Action។ ការផ្តោតសំខាន់គឺការរួមបញ្ចូលយេនឌ័រ ភាពចម្រុះ និងភាពប្រសព្វ ខណៈប្រកាន់ខ្ជាប់នូវគោលការណ៍មិនបង្កគ្រោះថ្នាក់ (Do No Harm)។

គោលបំណងរួមមានការគូសផែនទីការប្រមូលទិន្នន័យយេនឌ័រ និងទិន្នន័យភាពចម្រុះសំខាន់ៗ ការរក្សាទុក ការចែករំលែក និងការអនុវត្តការងារការណ៍ដើម្បីវាយតម្លៃលទ្ធភាព និងប្រសិទ្ធភាពរបស់ពួកគេនៅក្នុង Mine Action។ វាក៏មានគោលបំណងដើម្បីស្វែងយល់ពីរបៀបដែលគោលការណ៍ Do No Harm ត្រូវបានអនុវត្តនាពេលបច្ចុប្បន្ន និងដើម្បីណែនាំការអនុវត្តសម្រាប់ការធ្វើសមាហរណកម្មសកម្មគោលការណ៍នេះផងដែរ។ លើសពីនេះទៀតគម្រោងនេះព្យាយាមដើម្បីផ្តល់អនុសាសន៍សម្រាប់ការរួមបញ្ចូលមនុស្សដែលមានយេនឌ័រខុសៗគ្នា និងការប្រសព្វអត្តសញ្ញាណសង្គមនៅក្នុងដំណើរការទិន្នន័យ ដើម្បីគាំពារឱ្យភាពកាន់តែប្រសើរ និងយកចិត្តទុកដាក់ចំពោះតម្រូវការរបស់សហគមន៍ដែលរងផលប៉ះពាល់ដោយគ្រាប់មីន។

អថេរសំខាន់ៗនៃការប្រមូលទិន្នន័យ ការរាយការណ៍ទិន្នន័យ ការរក្សាទុកទិន្នន័យ និងការចែករំលែកទិន្នន័យទាំងអស់ត្រូវបានសិក្សាស្វែងយល់ដោយយកចិត្តទុកដាក់លើយេនឌ័រ និងភាពចម្រុះ។ ចំណុចប្រសព្វនៃអត្តសញ្ញាណ និងគោលការណ៍នៃលទ្ធិស្ត្រីនិយម ជាពិសេសអនុភាពថាមវន្ត និងការចូលរួមក៏ជាចំណុចណាមួយនៃការស្រាវជ្រាវផងដែរ ដោយសង្កត់ធ្ងន់លើតម្រូវការសម្រាប់មធ្យោបាយសមធម៌ និងបរិយាបន្ន។ ការសិក្សានេះបានគូសបញ្ជាក់ពីសារៈសំខាន់នៃការទទួលយកមធ្យោបាយនៃលទ្ធិស្ត្រីនិយម ដើម្បីបង្កើនតម្លាភាព គណនេយ្យភាព និងការពិចារណាប្រកបដោយក្រមសីលធម៌ក្នុងការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន ។

ការស្រាវជ្រាវនេះពាក់ព័ន្ធនឹងការសិក្សាករណីនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា កូឡុំប៊ី និងអ៊ីរ៉ាក់ ដែលករណីនីមួយៗបង្ហាញពីសក្តានុពលវប្បធម៌ សេដ្ឋកិច្ចសង្គម និងនយោបាយប្រែប្រួលផ្សេងៗ ជះឥទ្ធិពលលើការអនុវត្តទិន្នន័យ Mine Action។ ក្នុងកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងដើម្បីផ្តល់អនុសាសន៍ដែលពាក់ព័ន្ធជាសកល ឧបករណ៍ និងផែនការប្រមូលទិន្នន័យត្រូវបានកែសម្រួលតាមបរិបទជាក់លាក់របស់ប្រទេសនីមួយៗ។ ការស្រាវជ្រាវនេះរួមចំណែកក្នុងការអភិវឌ្ឍការអនុវត្តទិន្នន័យ Mine Action ប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាពជាងមុន ដែលបម្រើតម្រូវការផ្សេងៗនៃសហគមន៍ដែលរងផលប៉ះពាល់កាន់តែប្រសើរ។

ក្នុងការធ្វើកិច្ចស្រាវជ្រាវនេះ GICHD បានចាប់យកវិធីសាស្ត្រដែលផ្អែកលើលទ្ធិស្ត្រីនិយម និងសិទ្ធិស្ត្រី។ នេះពាក់ព័ន្ធនឹងការទទួលស្គាល់អនុភាពថាមវន្ត និងមុខងារអត្តសញ្ញាណ ការលើកកម្ពស់ការចូលរួមយ៉ាងសកម្ម និងការស្រាវជ្រាវផ្តោតលើការធ្វើឱ្យមានប្រយោជន៍ ការផ្តោតលើយុត្តិធម៌សង្គម និងការរួមបញ្ចូលការអនុវត្តការឆ្លុះបញ្ចាំង។

វិធីសាស្ត្រស្រាវជ្រាវបានគ្របដណ្តប់លើការសិក្សាស្រាវជ្រាវនៅក្នុងការិយាល័យដ៏ទូលំទូលាយនៃឯកសារផ្នែកខាងក្នុងនិងខាងក្រៅដែលមានការពាក់ព័ន្ធការសម្ភាសន៍អ្នកផ្តល់ព័ត៌មានសំខាន់ៗជាមួយអ្នកពាក់ព័ន្ធខាងក្នុងនិងខាងក្រៅ និងវគ្គសិក្សាសម្រាប់សហដៃគូនៅក្នុងប្រទេសនីមួយៗ។ ការសិក្សានៅក្នុងការិយាល័យបានប្រើប្រាស់កម្មវិធីវិភាគទិន្នន័យគុណ ភាពតាមកុំព្យូទ័រជំនួយ (Computer Assisted Qualitative Data Analysis) សម្រាប់ការវិភាគទិន្នន័យដ៏ទូលំទូលាយ ខណៈការសម្ភាសន៍ពាក់កណ្តាលរចនាសម្ព័ន្ធបានអនុញ្ញាតឱ្យមានការសិក្សាស៊ីជម្រៅលើផ្នែកជាក់លាក់នៃការសាកសួរ។ វគ្គសិក្សាសម្រាប់សហដៃគូបានអនុញ្ញាតឱ្យភាគីពាក់ព័ន្ធនៃ Mine Action ធ្វើសុពលភាពក្នុងការរកឃើញ ការផ្លាស់ប្តូរចំណេះដឹង និងសហការលើអនុសាសន៍សម្រាប់ការកែលម្អការប្រមូលទិន្នន័យយេនឌ័រ និងទិន្នន័យភាពចម្រុះសំខាន់ៗ។

ការសម្ភាសន៍ចំនួន 35 ត្រូវបានធ្វើឡើងនៅទូទាំងក្រុមភាគីពាក់ព័ន្ធចំនួន 4 រួមមានអាជ្ញាធរជាតិ អង្គការសកម្មភាពដោះមីនជាតិ និងអន្តរជាតិ និងអ្នកជំនាញវិជ្ជាជីវៈខាងក្រៅផ្នែកលើប្រធានបទស្តីពីយេនឌ័រ ភាពចម្រុះ និងបរិយាបន្ន។ អ្នកផ្តល់កិច្ចសម្ភាសន៍ត្រូវបានជ្រើសរើសដោយផ្អែកលើបទពិសោធន៍ និងជំនាញផ្សេងៗរបស់ពួកគេក្នុងការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន ការត្រួតពិនិត្យ ការវាយតម្លៃ ការប្រមូលទិន្នន័យ និងយេនឌ័រ ដោយធានាថាកិច្ចការស្រាវជ្រាវបានរួមបញ្ចូលនូវទស្សនវិស័យដ៏ទូលំទូលាយ និងទស្សនៈពាក់ព័ន្ធ។



ការកម្រិតសំខាន់ៗ

ផ្នែក	ការកម្រិត
ការបកស្រាយនៃ យេនឌ័រ ភាពចម្រុះ និងមិនបង្កគ្រោះថ្នាក់	<p>ការបកស្រាយអំពី “យេនឌ័រ” មានភាពខុសគ្នា យ៉ាងខ្លាំងនៅទូទាំងអង្គការនានា នៅក្នុងប្រទេសតែមួយ និងប្រទេសផ្សេងៗ ដែលជារឿយៗ ងាកចេញពីគោលការណ៍ណែនាំដែលបានបង្កើតឡើងដោយស្ថាប័នអន្តរជាតិ ដូចជាអង្គការសហប្រជាជាតិស្ត្រី និងមជ្ឈមណ្ឌលអន្តរជាតិហ្សឺណែវសម្រាប់ការដោះដូរមនុស្សធម៌។ នេះបង្ហាញឱ្យឃើញជាពិសេស ពីចំណុចដែលអង្គការនានាបានរាយការណ៍អំពីភេទ និងយេនឌ័រអាចប្រើប្រាស់បានដូចគ្នា។</p> <p>“យេនឌ័រ” ជាញឹកញាប់សំដៅដល់ “ស្ត្រី”។ ការបកស្រាយដ៏សន្តិសុខនេះមើលរំលងអប្បបរមានៃយេនឌ័រ និងយល់ច្រឡំអំពីនិយមន័យដ៏ទូលំទូលាយនៃយេនឌ័រលើសពីគោលការណ៍គោលទ្វេភាគរបស់បុរស និងស្ត្រី។</p> <p>ការយល់ដឹងអំពី ‘ភាពចម្រុះ’ ជារឿយៗសំដៅលើជាតិសាសន៍ ជាជាងការរួមបញ្ចូលនូវវិសាលភាពដ៏ទូលំទូលាយនៃអត្តសញ្ញាណរួមមានយេនឌ័រ អាយុ ពិការភាព ពូជសាសន៍ សាសនាជាដើម។</p> <p>គោលការណ៍នៃ ‘ភាពប្រសព្វ’ ដើម្បីយល់ពីអន្តរកម្មនៃអត្តសញ្ញាណសង្គមជាច្រើនចាំបាច់ត្រូវមានតំណាងកាន់តែច្រើននៅក្នុងសុទ្ធរក្សានិងការអនុវត្តរបស់វិស័យនេះ ។</p> <p>ការបកស្រាយ និងការអនុវត្តគោលការណ៍មិនបង្កគ្រោះថ្នាក់មានភាពខុសគ្នាទៅតាមប្រទេស និងអង្គការនីមួយៗ។ ខណៈដែលគោលការណ៍ត្រូវបានទទួលស្គាល់ ការប្រើប្រាស់គឺមិនមានភាពស៊ីសង្វាក់គ្នា និងនៅពេលខ្លះផ្ដោតសិក្សាលម្អិត។</p>
ការប្រមូលទិន្នន័យ	<p>ទិន្នន័យអំពីឈ្មោះអ្នកទទួលផល អាយុ និងយេនឌ័រត្រូវបានប្រមូលយ៉ាងជាប់លាប់នៅទូទាំងប្រទេសសិក្សាករណីទាំងបី (កូឡុំប៊ី កម្ពុជា អ៊ីរ៉ាក់) និងទីតាំងដែលបានសម្អាត សកម្មភាពការអប់រំអំពីហានិភ័យនៃបញ្ហាសារធាតុផ្ទុះ និងជនរងគ្រោះ (Explosive Ordnance Risk Education and Victim Assistance)។</p> <p>ទិន្នន័យជារឿយៗមិនត្រូវបានប្រមូលអំពីសាសនា និងជាតិសាសន៍ទេ ដែលអាចនាំឱ្យមានភាពមិនគ្រប់គ្រាន់ក្នុងការយកចិត្តទុកដាក់លើលក្ខខណ្ឌ និងចំណង់ចំណូលចិត្តផ្សេងៗរបស់ក្រុមសាសនា និងជាតិសាសន៍ផ្សេងៗ។ នៅក្នុងសេណារីយ៉ូមួយចំនួន ការកត់ត្រាព័ត៌មានអំពីសាសនា និងជាតិសាសន៍អាចបង្កហានិភ័យច្រើនជាងអត្ថប្រយោជន៍ ។ គ្រោះថ្នាក់ គឺថាតើការកំណត់បញ្ជីព័ត៌មានផ្ទាល់ខ្លួនបែបនេះអាចនាំឱ្យមានការប្រើប្រាស់មិនត្រឹមត្រូវ ឬការរើសអើងដែរឬទេ។ គួរបញ្ជាក់ថា តម្រូវការទិន្នន័យដែលបានកត់ត្រាអំពីសាសនា និងជាតិសាសន៍ មិនមានភាពសំខាន់សម្រាប់ការសិក្សានេះទេ។ ការសម្រេចចិត្តនៅតែអាចត្រូវបានធ្វើឡើងដោយផ្អែកលើចំណេះដឹងបទពិសោធន៍អំពីប្រវត្តិសាសនា ឬជាតិសាសន៍របស់បុគ្គលម្នាក់ ទោះបីជាព័ត៌មានបែបនេះមិនត្រូវបានចងក្រងជាឯកសារជាផ្លូវការក៏ដោយ។</p> <p>តួនាទីការប្រមូលទិន្នន័យមានភាពខុសគ្នាទៅតាមប្រទេស និងត្រូវបានសម្របទៅតាមបរិបទក្នុងមូលដ្ឋាន។ តួនាទីដូចជាអ្នកចុះបញ្ជីមន្ត្រីទំនាក់ទំនងសហគមន៍ និងសមាជិកស្នង់មតិមិនមែនបច្ចេកទេសត្រូវបានដាក់ពង្រាយដោយផ្អែកលើការកិច្ច និងក្រុមអ្នកទទួលផលជាក់លាក់។ លើសពីនេះទៀត បទដ្ឋានសហគមន៍ និងហានិភ័យសន្តិសុខមានឥទ្ធិពលលើតួនាទីមួយណាដែលសំខាន់ជាង។ ភាពបត់បែននេះធានាថាការប្រមូលទិន្នន័យមានភាពប្រែប្រួលចំពោះភាពខុសគ្នានិងភាពហាប្រឈមតាមតំបន់ ។</p> <p>អង្គការផ្សេងៗបង្ហាញពីលក្ខណៈវិនិច្ឆ័យផ្សេងៗគ្នា និងពេលខ្លះមិនច្បាស់លាស់សម្រាប់ការជ្រើសរើសអ្នកផ្តល់កិច្ចសម្ភាសន៍ក្នុងសហគមន៍។ ភាពមិនស៊ីសង្វាក់នេះអាចប៉ះពាល់ដល់ទម្រង់ និងបរិយាបន្ននៃការចូលរួមក្នុងដំណើរការប្រមូលទិន្នន័យ។</p>
ភាពប្រឈមនៃការប្រមូលទិន្នន័យ	<p>កង្វល់អំពីសន្តិសុខ ការភ័យខ្លាចនៃការរាត់រាយ និងការប្រើប្រាស់មិនត្រឹមត្រូវនៃទិន្នន័យផ្ទាល់ខ្លួនរាងយ៉ាងខ្លាំងដល់ការប្រមូលទិន្នន័យនៅក្នុងប្រទេសកូឡុំប៊ី និងអ៊ីរ៉ាក់។</p> <p>នៅក្នុងប្រទេសទាំងបី ភាពចម្រុះវប្បធម៌ និងបញ្ហាយេនឌ័របង្ហាញពីបញ្ហាប្រឈម ដែលជារឿយៗដោយសារតែបទដ្ឋានសង្គមមានភាពខុសគ្នា និងទម្រង់នៃការប្រមូលទិន្នន័យដ៏តឹងរ៉ឹង។</p> <p>ការវាយតម្លៃឡើងវិញជាប្រចាំដោយសារតែស្ថានភាពជម្លោះមានភាពប្រែប្រួល និងការផ្លាស់ទីលំនៅរបស់ប្រជាជនគឺជាបញ្ហាប្រឈមដ៏ធំមួយ ជាពិសេសនៅក្នុងប្រទេសកូឡុំប៊ី និងអ៊ីរ៉ាក់។</p>
ការប្រមូលទិន្នន័យ និងស្តង់ដារ	<p>ល្បាយនៃស្តង់ដារមានឥទ្ធិពលលើការប្រមូលទិន្នន័យនៅក្នុង Mine Action នៅទូទាំងគ្រប់ប្រទេសដែលបានសិក្សា៖ International Mine Action Standards (ស្តង់ដារសកម្មភាពការមិនអន្តរជាតិ) កំណត់ការអនុវត្តលក្ខណៈសកល ខណៈដែលស្តង់ដារជាតិមានភាពលម្អិតអំពីលក្ខខណ្ឌក្នុងមូលដ្ឋានជាក់លាក់។ លើសពីនេះ នីតិវិធីប្រតិបត្តិការស្តង់ដាររបស់អង្គការ និងលក្ខខណ្ឌរបស់ម្ចាស់ជំនួយមានភាពលម្អិតអំពីលក្ខណៈវិនិច្ឆ័យសម្រាប់តម្រូវការរបស់ភាគីពាក់ព័ន្ធនីមួយៗ។ ទោះបីជាមានភាពខុសគ្នាសម្រាប់ស្តង់ដារទាំងនេះក៏ដោយ ពួកវាត្រូវបានប្រុងទុកដើម្បីផ្សារភ្ជាប់ដើម្បីសម្រេចបានដ៏ទូលំទូលាយនៃលក្ខខណ្ឌការប្រមូលទិន្នន័យ ។</p>

<p>ការប្រមូលទិន្នន័យ និងស្តង់ដារ</p>	<p>អនុភាពថាមានវត្តមានកំដៅជាដុំធាតុទឹកយ៉ាងខ្លាំងដល់ការកំណត់ស្តង់ដារ ដោយមានស្តង់ដារអន្តរជាតិ គោលនយោបាយជាតិ និងលក្ខខណ្ឌរបស់ម្ចាស់ជំនួយដែលបានកំណត់ដោយក្រុមបុគ្គលដែលមានអំណាចផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុ និងរចនាសម្ព័ន្ធដែលគ្របដណ្តប់លើដំណើរការ និងគ្មានកស្ថាននៃការចូលរួមរបស់អ្នកទទួលបាន ឬសហគមន៍ក្នុងការកំណត់ការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យស្តង់ដារ។</p> <p>មិនបង្កគ្រោះថ្នាក់ (Do No Harm) ត្រូវបានអនុវត្តតាមរយៈការវាយតម្លៃតម្រូវការ និងភាពងាយរងគ្រោះរបស់សហគមន៍ ការពិគ្រោះយោបល់ និងការចូលរួមជាមួយសហគមន៍មូលដ្ឋាន ការសង្កត់ធ្ងន់លើការយល់ព្រម និងការស្ម័គ្រចិត្ត ការជៀសវាងប្រធានបទមានភាពរើសប ការបណ្តុះបណ្តាលអ្នកប្រមូលទិន្នន័យឱ្យបានគ្រប់គ្រាន់ និងសម្រាប់តែការប្រមូលទិន្នន័យចាំបាច់ប៉ុណ្ណោះ។</p> <p>ការអនុវត្តចម្រុះសម្រាប់ការទទួលបានការយល់ព្រមក្នុងការប្រមូលទិន្នន័យត្រូវបានបង្ហាញ។ ខណៈដែលអង្គការមួយចំនួនចង់ទទួលបានការយល់ព្រមជាលាយលក្ខណ៍អក្សរ អង្គការផ្សេងទៀតពឹងផ្អែកលើការយល់ព្រមដោយពាក្យសម្តី ដែលទាំងនេះជារឿយៗសមស្របតាមបរិបទ។</p> <p>ការវិភាគភាពប្រសព្វ និងអនុភាពមិនត្រូវបានបង្ហាញយ៉ាងទូលំទូលាយនៅក្នុងការអនុវត្តការប្រមូលទិន្នន័យ Mine Action ១៩។ នេះអាចនាំឱ្យមានការយល់ដឹងលើសពីភាពសាមញ្ញរបស់សហគមន៍ដែលរងផលប៉ះពាល់ និងរារាំងសមត្ថភាពរបស់វិស័យក្នុងការបំពេញតម្រូវការ និងភាពងាយរងគ្រោះផ្សេងៗ ដែលអាចធ្វើឱ្យមានវិសមភាពកាន់តែធ្ងន់ធ្ងរ និងរារាំងដល់ភាពមានប្រសិទ្ធភាព។</p>
<p>ការរក្សាទុកទិន្នន័យ</p>	<p>មានការអនុវត្តផ្សេងៗគ្នាសម្រាប់ការរក្សាទុកទិន្នន័យ ដូចជាឧបករណ៍ឌីជីថល និងសន្និសីទមូលដ្ឋានទិន្នន័យ ដោយមានអង្គការមួយចំនួននៅតែពឹងផ្អែកលើទម្រង់ជាក្រដាសដោយសារតែលក្ខខណ្ឌបច្ចេកទេស។</p> <p>អង្គការបង្ហាញពីការប្តេជ្ញាចិត្តរួមគ្នាដើម្បីការពារព័ត៌មានដែលអាចកំណត់អត្តសញ្ញាណផ្ទាល់ខ្លួន អនុវត្តវិធានការជាក់លាក់ដើម្បីទប់ស្កាត់ការចូលប្រើដោយគ្មានការអនុញ្ញាត ឬការលួចទិន្នន័យ។</p> <p>ការប្រើប្រាស់ថេប្លេតសម្រាប់ការប្រមូលទិន្នន័យគឺជារឿងធម្មតាដែលអនុញ្ញាតឱ្យមានការរក្សាទុកឯកសារទិន្នន័យភ្លាមៗដើម្បីមានសុវត្ថិភាពនៅលើម៉ាស៊ីនមេ។</p> <p>ក្នុងករណីមួយចំនួន ទិន្នន័យមានភាពរើសបខ្លាំងត្រូវបានរក្សាទុកនៅក្រោមការគ្រប់គ្រងរបស់បុគ្គលតែម្នាក់ ដែលអាចបង្កើតហានិភ័យនៃការបរាជ័យតែមួយចំណុច។</p> <p>ភាពសម្ងាត់ទិន្នន័យត្រូវបានសង្កត់ធ្ងន់នៅទូទាំងអង្គការ ទោះបីជាមានភាពខុសគ្នាក្នុងការអនុវត្តដោយសារតែច្បាប់ក្នុងតំបន់ និងបទដ្ឋានវប្បធម៌ដោយផ្អែកលើឯកជនភាពក៏ដោយ។</p>
<p>ការចែករំលែកទិន្នន័យ</p>	<p>ជាធម្មតាអង្គការចែករំលែកទិន្នន័យដោយការជ្រើសរើស ដោយគិតគូរជាចម្បងលើអត្ថប្រយោជន៍របស់សហគមន៍ ។ ពួកគេមានកាតព្វកិច្ចចែករំលែកព័ត៌មានជាក់លាក់ជាមួយអាជ្ញាធរជាតិដូចដែលបានកំណត់ដោយ National Mine Action Standards ឬលក្ខខណ្ឌសម្រាប់ការរាយការណ៍ថ្នាក់ជាតិ។ វាមិនមែនជាការធានាសិទ្ធិរបស់អង្គការក្នុងការសម្រេចចិត្តលើទិន្នន័យដែលបានចែករំលែកនោះទេ ការអនុលោមតាមអាជ្ញាធរជាតិគឺចាំបាច់សម្រាប់ការទទួលស្គាល់ និងប្រតិបត្តិការក្នុងប្រទេសជាបន្តបន្ទាប់។ លើសពីនេះ ទិន្នន័យអាចត្រូវបានចែករំលែកតាមសំណើជាក់លាក់ពីអង្គការផ្សេងទៀត។</p> <p>ការអនុវត្តការចែករំលែកទិន្នន័យពាក់ព័ន្ធនឹងការអនុម័តច្រើនកម្រិត ដើម្បីធានាថាទិន្នន័យដែលបានរាយការណ៍បំពេញតាមលក្ខខណ្ឌគុណភាព និងមានតែព័ត៌មានចាំបាច់ប៉ុណ្ណោះដែលត្រូវបានចែករំលែក ដោយស្របតាមគោលការណ៍ណែនាំ International Mine Action Standards សម្រាប់សុវត្ថិភាពទិន្នន័យ និងការសម្ងាត់។</p> <p>នៅក្នុងប្រទេសមួយចំនួន ដូចជាប្រទេសកូឡុំប៊ី អង្គការនានាបានផ្ទុកទិន្នន័យដោយផ្ទាល់ទៅកាន់វេទិការបស់អាជ្ញាធរជាតិ ដោយបង្កើតនូវសក្តានុពលចំណុចមួយសម្រាប់ហានិភ័យការបរាជ័យ ប្រសិនបើប្រព័ន្ធអាជ្ញាធរជាតិជួបប្រទះបញ្ហា។</p> <p>មានករណីជាច្រើន អ្នកទទួលបានមិនត្រូវបានទទួលស្គាល់ថាជាអ្នកមានសិទ្ធិជាចម្បងនៅក្នុងដំណើរការសម្រេចចិត្តចែករំលែកទិន្នន័យដែលបង្ហាញពីគម្លាតដែលអាចកើតមាននៅក្នុងការអនុវត្តក្រុមសីលធម៌។</p>
<p>ការរាយការណ៍ទិន្នន័យ និងការប្រើប្រាស់</p>	<p>ទិន្នន័យអ្នកទទួលបានត្រូវបានប្រើជាចម្បងក្នុងការរាយការណ៍ ការធ្វើផែនការ ការបង្កើតអន្តរាគមន៍ ការវាយតម្លៃសកម្មភាព និងការសម្របសម្រួលអន្តរាគមន៍ថ្មី។ ទោះជាយ៉ាងណាក៏ដោយ ការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យ និងការចូលរួមរបស់អ្នកទទួលបានមានភាពខុសគ្នាយ៉ាងខ្លាំងទៅតាមអង្គការ និងប្រទេស។</p> <p>នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ទិន្នន័យទាក់ទងនឹងស្ថានភាពយេនឌ័រ និងពិការភាពត្រូវបានប្រើជាចម្បងដើម្បីរកសម្រួលអន្តរាគមន៍ អភិវឌ្ឍករណីសិក្សា និងជូនដំណឹងអំពីការជ្រើសរើសតំបន់គោលដៅ។</p> <p>អង្គការមួយចំនួនមិនស្វែងរកការយល់ព្រមច្នៃសម្រាប់ការប្រើប្រាស់ឡើងវិញ ឬការចែករំលែកទិន្នន័យឡើងវិញទេ ដោយសន្មត់ថាការយល់ព្រមដែលទទួលបានក្នុងអំឡុងពេលប្រមូលទិន្នន័យដំបូងគ្របដណ្តប់លើវា។ នេះអាចនាំឱ្យមានការព្រួយបារម្ភខាងផ្នែកក្រុមសីលធម៌។</p> <p>នៅក្នុងប្រទេសអ៊ីរ៉ាក់ ទិន្នន័យដើរតួនាទីយ៉ាងសំខាន់ក្នុងការរៀបចំផែនការយុទ្ធសាស្ត្រ ការផ្តល់សេវា និងការបង្ហាញការបញ្ចប់គម្រោងដល់ភាគីពាក់ព័ន្ធ ដោយដើរតួនាទីជាឧបករណ៍សម្រាប់តម្លាភាព និងគណនេយ្យភាព។</p> <p>នៅក្នុងប្រទេសកូឡុំប៊ី នៅពេលដែលតម្រូវការ ឬហានិភ័យត្រូវបានកំណត់ក្នុងចំនួនក្រុមគោលដៅ ទិន្នន័យដែលប្រមូលបានអាចមានឥទ្ធិពលលើការយល់ដឹងរបស់រដ្ឋាភិបាលអំពីភាពងាយរងគ្រោះរបស់ក្រុមប្រជាជនជាក់លាក់ ដោយបង្កើនសក្តានុពលរបស់វាសម្រាប់ផលប៉ះពាល់សង្គម-នយោបាយ។</p>

អនុសាសន៍

អនុសាសន៍ខាងក្រោមរៀបរាប់លម្អិតអំពីផ្លូវឆ្ពោះទៅរកការអនុវត្តទិន្នន័យប្រកបដោយការទទួលខុសត្រូវ និងបរិយាបន្នកាន់តែច្រើននៅក្នុងវិស័យនេះ៖

វិធីសាស្ត្រប្រកប ដោយមនសិការ និងវិចារណញ្ញាណ ចំពោះការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យ៖ ការទទួលយកវិធីសាស្ត្រដែលមានការពិចារណានិងយុទ្ធសាស្ត្រក្នុងការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យនៅទូទាំងវិស័យ។ នេះនឹងជួយកាត់បន្ថយលក្ខណៈស្រង់ចេញនៃការប្រមូលទិន្នន័យ។ ការប្រមូលទិន្នន័យស្រង់ចេញសំដៅលើការអនុវត្តនៃការប្រមូលទិន្នន័យពីបុគ្គល ឬសហគមន៍ដោយមិនផ្តល់អត្ថប្រយោជន៍ ឬការយល់ដឹងប្រកបដោយអត្ថន័យចំពោះពួកគេ ជារឿយៗធ្វើឡើងដោយគ្មានការយល់ព្រមដែលបានជូនដំណឹង ឬការប្រាស្រ័យទាក់ទងច្បាស់លាស់អំពីការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យទាំងនោះ។ ការចូលរួមយ៉ាងសកម្មជាមួយយន្តការសម្របសម្រួលក្នុងវិស័យផ្សេងទៀតអាចគាំទ្រក្នុងការចែករំលែកទិន្នន័យ និងខ្លឹមសារដែល កាត់បន្ថយការប្រមូលទិន្នន័យស្រង់ចេញ។ ការប្រាស្រ័យទាក់ទងយ៉ាងច្បាស់លាស់ជាមួយអ្នកទទួលបានដំណឹងនៃការប្រមូលទិន្នន័យ ដំណើរការនិងសិទ្ធិរបស់ពួកគេមានសារៈសំខាន់ណាស់។ ការធ្វើបច្ចុប្បន្នភាពទៀងទាត់ និងការចូលរួមរបស់អ្នកទទួលបានដំណឹងពីទិន្នន័យរបស់ពួកគេត្រូវបានផ្តល់អនុសាសន៍។

ការផ្តោតសំខាន់ឡើងវិញលើអ្នកទទួលបានផលក្នុងនាមជាភាគីពាក់ព័ន្ធសំខាន់៖ កំណត់ឡើងវិញជុំវិញអ្នកទទួលបានផលក្នុងនាមជា អ្នកទទួលសិទ្ធិ និងភាគីពាក់ព័ន្ធសំខាន់ក្នុងដំណើរការធ្វើការសម្រេចចិត្ត។ នេះទាមទារឱ្យមានការវាយតម្លៃឡើងវិញនូវពាក្យដូចជា ‘អ្នកទទួលបានផល’ និងពិចារណាលើពាក្យដែលមានបរិយាបន្នបន្ថែមទៀតដូចជាបុគ្គលដែលរងផលប៉ះពាល់ដោយអ្នកចូលរួម ឬអ្នកទទួលសិទ្ធិ។ មតិកែលម្អជាប្រចាំពីអ្នកទទួលបានផលនិងការដាក់បញ្ចូលក្នុងដំណើរការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យត្រូវបានលើកទឹកចិត្ត។

ការពង្រីក ប្រភេទយេនឌ័រ ក្នុងការប្រមូលទិន្នន័យ៖ វិធីសាស្ត្រប្រមូលទិន្នន័យដែលរួមបញ្ចូលកាន់តែច្រើន គួរតែរួមបញ្ចូលបុគ្គលដែលមិនមែនជាគោលទ្វេភេទ និងអ្នកប្តូរយេនឌ័រ ដែលមានសុវត្ថិភាព និងសមស្របតាមបរិបទ។ ការធ្វើបច្ចុប្បន្នភាពឧបករណ៍ប្រមូលទិន្នន័យ និងការផ្តល់ការបណ្តុះបណ្តាលភាពរើសបដល់អ្នកប្រមូលទិន្នន័យគឺជាសកម្មភាពត្រូវបានណែនាំ។

ភាពចម្រុះ៖ ភាពចម្រុះត្រូវតែផ្តល់អាទិភាពស្មើគ្នាក្នុងការអនុវត្តការប្រមូលទិន្នន័យ ដោយចាត់ទុកវាជាវិមាត្រដែលមានសារៈសំខាន់ដូចយេនឌ័រដែរ។ សកម្មភាពរួមមាន ការកែសម្រួលឧបករណ៍ប្រមូលទិន្នន័យ ដើម្បីចាប់យកភាពចម្រុះ ដែលមានសុវត្ថិភាព និងសមស្រប។

ការអនុវត្តវិធីសាស្ត្រដែលបានជូនដំណឹងអំពីការប៉ះទង្គិចផ្លូវចិត្ត៖ ដំណើរការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យគួរតែត្រូវបានកែតម្រូវដើម្បីដាក់បញ្ចូលវិធីសាស្ត្រដែលបានជូនដំណឹងអំពីការប៉ះទង្គិចផ្លូវចិត្ត។ ការបណ្តុះបណ្តាលអ្នកប្រមូលទិន្នន័យលើគោលការណ៍នៃការថែទាំដែលមានព័ត៌មានអំពីការប៉ះទង្គិចផ្លូវចិត្ត ការរចនាឡើងវិញនូវឧបករណ៍ប្រមូលទិន្នន័យ និងការវាយតម្លៃប្រសិទ្ធភាពទៀងទាត់នៃវិធីសាស្ត្រទាំងនេះត្រូវបានផ្តល់អនុសាសន៍។

ការចែករំលែកត្រឡប់ទៅអ្នកទទួលបានផល និងការបង្កើតតម្លាភាព៖ ការលើកកម្ពស់តម្លាភាពតាមរយៈការកែលម្អការអនុវត្តការចែករំលែកទិន្នន័យត្រូវបានផ្តល់អនុសាសន៍។ អ្នកទទួលបានផលគួរតែត្រូវបានជូនដំណឹងអំពីការផ្លាស់ប្តូរអំពីរបៀបដែលទិន្នន័យរបស់ពួកគេត្រូវបានចែករំលែក និងគួរតែមានសិទ្ធិចូលប្រើការផ្លាស់ប្តូរទាំងនេះក្នុងទម្រង់ដែលអាចយល់បាន។

ការជំរុញដំណើរការយល់ព្រម៖ ដំណើរការយល់ព្រមច្បាស់លាស់ និងទូលំទូលាយគួរតែត្រូវបានបង្កើតឡើង ដោយផ្តល់ជម្រើសជាច្រើនសម្រាប់ការយល់ព្រម និងការធានាថាអ្នកទទួលបានផលយល់ពីអ្វីដែលពួកគេកំពុងយល់ព្រម។

ការលើកកម្ពស់ការចូលរួមរបស់អ្នកទទួលបានផល៖ ការបង្កើនការចូលរួមរបស់អ្នកទទួលបានផលត្រូវបានស្នើឡើង ជាពិសេសក្នុងដំណាក់កាលនៃការបកស្រាយទិន្នន័យ។ នេះអាចត្រូវបានសម្របសម្រួលតាមរយៈវិធីសាស្ត្ររួមបញ្ចូលនិងការចូលរួម វគ្គមតិកែលម្អទៀងទាត់ និងការបណ្តុះបណ្តាលបុគ្គលិកលើវិធីសាស្ត្រចូលរួម។

ការកែលម្អការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យ៖ អង្គការគួរតែយល់កាន់តែច្បាស់ និងប្រើប្រាស់ទិន្នន័យប្រជាសាស្ត្ររបស់អ្នកទទួលបានផល ដើម្បីកែលម្អការធ្វើផែនការ និងការអនុវត្ត Mine Action។ ការបង្កើតគោលការណ៍ណែនាំជាក់លាក់តាមបរិបទដែលលើកកម្ពស់ការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យប្រជាសាស្ត្រនិងការលើកទឹកចិត្តដល់កិច្ចសហប្រតិបត្តិការអន្តរក្រសួងត្រូវបានផ្តល់អនុសាសន៍។

ការផ្តល់ការបណ្តុះបណ្តាលលើការវិភាគទិន្នន័យ៖ ការបណ្តុះបណ្តាលបន្ថែម និងការកសាងសមត្ថភាពក្នុងការវិភាគទិន្នន័យ ជាពិសេសទាក់ទងនឹងយេនឌ័រ ពិការភាព និងកត្តាប្រជាសាស្ត្រផ្សេងទៀត គឺចាំបាច់ដើម្បីធ្វើឱ្យអន្តរាគមន៍កាន់តែឆ្លើយតបទៅនឹងតម្រូវការរបស់អ្នកទទួលបានផល។

ការអនុវត្តវិធីសាស្ត្រមិនបង្កគ្រោះថ្នាក់៖ បញ្ជីត្រួតពិនិត្យត្រូវបានណែនាំសម្រាប់ក្រុមការងារគ្រប់គ្រងទិន្នន័យ។ បញ្ជីនេះគួរតែសង្កត់ធ្ងន់លើសក្តានុពលផលប៉ះពាល់នៃការប្រមូល ការប្រើប្រាស់ ការរក្សាទុក ការវិភាគ និងការចែករំលែកទិន្នន័យអំពីសុវត្ថិភាព សេចក្តីថ្លៃថ្នូរ និងសុខុមាលភាពរបស់អ្នកទទួលបានផល។

ការរើសបនៃជម្លោះ៖ ផ្តល់អាទិភាព ដល់យុទ្ធសាស្ត្រចំពោះភាពរើសបនៃជម្លោះក្នុងការអនុវត្តការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យ។ នេះរួមបញ្ចូលទាំងការទទួលស្គាល់សក្តានុពលសម្រាប់ដំណើរការទិន្នន័យដើម្បីជះឥទ្ធិពលដោយអចេតនាដល់សក្តានុពលជម្លោះនៅក្នុងតំបន់ដែលរងផលប៉ះពាល់ដោយគ្រាប់មីន និងការប្តេជ្ញាចិត្តក្នុងការសម្របខ្លួនជាបន្តបន្ទាប់ក្នុងការឆ្លើយតបទៅនឹងការផ្លាស់ប្តូរសេណារីយ៉ូជម្លោះ។ នេះគួរតែពាក់ព័ន្ធនឹងការវិភាគបរិបទទៀងទាត់ដើម្បីណែនាំដំណើរការទិន្នន័យ ដោយធានាថាដំណើរការទិន្នន័យនេះមិនធ្វើឱ្យជម្លោះកាន់តែធ្ងន់ធ្ងរ ឬធ្វើឱ្យប៉ះពាល់ដល់សហគមន៍។

បង្កើតសាធារណៈភាពប្រសព្វ៖ គោលការណ៍នៃ ភាពប្រសព្វ គួរតែត្រូវបានពិចារណានៅគ្រប់ដំណាក់កាលនៃការកំណត់អត្តសញ្ញាណគម្រោងការរចនា ការអនុវត្ត ការតាមដាន និងការវាយតម្លៃ។ នេះនឹងជួយចាប់យកអន្តរកម្មដ៏ស្មុគស្មាញនៃអត្តសញ្ញាណសង្គមជាច្រើន និងបម្រើសហគមន៍ចម្រុះឱ្យកាន់តែប្រសើរឡើង។

ភាពបត់បែននៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌ៖ ការធ្វើស្តង់ដារគួរតែរួមបញ្ចូលការពិតស្មុគស្មាញ និងអនុញ្ញាតឱ្យមានភ្នាក់ងារអ្នកចូលរួម។ ក្របខ័ណ្ឌគួរតែត្រូវបានរៀបចំឡើងដើម្បីសម្រួលដល់បទពិសោធន៍រស់នៅចម្រុះ ការលើកកម្ពស់វិធីសាស្ត្រចូលរួម និងឆ្លើយតបទៅនឹងបរិបទក្នុងមូលដ្ឋាន និងប្រព័ន្ធចំណេះដឹង។ ការគ្រប់គ្រងទិន្នន័យបន្ត និងការរៀបចំផែនការភាពអាសន្នផ្អែកលើសេណារីយ៉ូត្រូវបានផ្តល់អនុសាសន៍សម្រាប់ក្របខ័ណ្ឌគ្រប់គ្រងទិន្នន័យដែលមានភាពបត់បែន។



© GICHD, 2022

កំណត់ចំណាំ

- 1 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 5.10 - ការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន
 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 7.40 - ការតាមដានរបស់អង្គការ Mine Action
 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 12.10 - ការអប់រំអំពីហានិភ័យនៃបទបញ្ជាសារធាតុផ្ទុះ
 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 14.10 - មគ្គុទ្ទេសក៍សម្រាប់ការវាយតម្លៃនៃអន្តរាគមន៍សកម្មភាពការដោះដី
- 2 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 5.10 - ការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន
 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 7.40 - ការតាមដានរបស់អង្គការ Mine Action
 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 12.10 - ការអប់រំអំពីហានិភ័យនៃបទបញ្ជាសារធាតុផ្ទុះ
 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 14.10 - មគ្គុទ្ទេសក៍សម្រាប់ការវាយតម្លៃនៃអន្តរាគមន៍សកម្មភាពការដោះដី
- 3 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 5.10 - ការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន
- 4 ស្តង់ដារសកម្មភាពការដោះដីអន្តរជាតិ 5.10 - ការគ្រប់គ្រងព័ត៌មាន
- 5 Crenshaw, Kimberle (1989) “ការផ្តល់ភាពសំខាន់ឡើងវិញចំពោះចំណុចប្រសព្វនៃពូជសាសន៍ និងភេទ៖ ការវិភាគលទ្ធិស្ត្រីនិយមជនជាតិស្បែកខ្មៅនៃគោលលទ្ធិប្រឆាំងការរើសអើង, ទ្រើស្ត្រីលិទ្ធិស្ត្រីនិយម និងនយោបាយប្រឆាំងជាតិនិយម”, វេទិកាច្បាប់នៃសាកលវិទ្យាល័យឈីកាហ្គោ: វ៉ុល. 1989: Iss១ 1, មាត្រាទី 8. មាននៅ: <http://chicagounbound.uchicago.edu/uclf/vol1989/iss1/8>
- 6 UN Women. (n.d.). សទ្ទានុក្រមសមភាពយេនឌ័រ។ [Online] មាននៅ: <https://wrd.unwomen.org/practice/resources/gender-equality-glossary>
- 7 Crenshaw, Kimberle (1989) “ការផ្តល់ភាពសំខាន់ឡើងវិញចំពោះចំណុចប្រសព្វនៃពូជសាសន៍ និងភេទ៖ ការវិភាគលទ្ធិស្ត្រីនិយមជនជាតិស្បែកខ្មៅនៃគោលលទ្ធិប្រឆាំងការរើសអើង, ទ្រើស្ត្រីលិទ្ធិស្ត្រីនិយម និងនយោបាយប្រឆាំងជាតិនិយម”, វេទិកាច្បាប់នៃសាកលវិទ្យាល័យឈីកាហ្គោ: វ៉ុល. 1989: Iss១ 1, មាត្រាទី 8. មាននៅ <http://chicagounbound.uchicago.edu/uclf/vol1989/iss1/8>
- 8 INEE. (n.d.). មិនបង្កគ្រោះថ្នាក់។ [Online] មាននៅ: <https://inee.org/eie-glossary/do-no-harm>



Geneva International Centre for Humanitarian Demining

Maison de la paix, Tower 3, Chemin Eugène-Rigot 2C
PO Box 1300, CH 1211 Geneva 1, Switzerland